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                    Summary
The optical properties of fresh corneal lenses ofEphestia kühniella were investigated. The refractive index distribution in slices about 3 μm thick was measured with the interference microscope. An axial and radial variation was found, the radial distribution being symmetric to the lens axis. The lowest values (approx. 1.43) of the refractive index occur in the paraxial proximal region of the cone, while the highest values (approx. 1.54) are found at the distal boundary and the peripheral zone of the lens. This refractive index distribution is equivalent to that of a dispersive lens, whereas the convex corneal surface is a collecting lens of higher power.
This result is confirmed by experiments with the intact lens. The proximal distance between cornea and focal plane is +37.5 μm (Image mediumn = 1.335). This value and the geometrical properties of the lens give an effective lens refractive index of 1.40; this is lower than any value found in the cornea slices. If the convex curvature of the lens is optically compensated, the lens forms virtual erect images of an object.
Measurements of the central diffraction disc showed that the quality of imaging of the corneal lens is limited only by the lens aperture, and not by the refractive index distribution.


Zusammenfassung
Die optischen Eigenschaften unfixierter Cornealinsen vonEphestia kühniella wurden untersucht. Die Brechungsindexverteilung wurde interferenzmikroskopisch an ca. 3 μm dicken Schnitten gemessen. In der Cornealinse wurde eine kontinuierliche axiale und radiale Variation des Brechungsindex gefunden, die radiärsymmetrisch zur Linsenachse ist. Minima des Brechungsindex von ca. 1,43 liegen proximal im Achsenbereich der Linse, Maxima von ca. 1,54 an der distalen Linsenbegrenzung und im Randbereich. Diese Brechungsindexverteilung ist einer Zerstreuungslinse äquivalent, welche die sammelnde Wirkung der convexen Corneaoberfläche abschwächt.
In Übereinstimmung mit diesem Befund stehen Experimente, die an der intakten Linse durchgeführt wurden. Die proximale Brennpunktschnittweite der plankonvexen Cornealinse beträgt +37,5 μm (Bildraum,n = 1,335). Daraus ergibt sich ein effektiver Brechungsindex der Linse von 1,40. Dieser ist niedriger als alle in Corneachnitten gemessenen Werte. Ist die konvexe Außenfläche der Linse optisch kompensiert, entwirft die Cornealinse aufrechte, virtuelle Bilder eines Objektes.
Messungen der Größe des zentralen Beugungsscheibchens ergaben, daß die Abbildungsgüte der Cornealinse nur durch die Beugung am Linsenrand und nicht durch ihre Brechungsindexverteilung begrenzt ist.
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